
ZAPAMATUJTE SI 

1) Podstatné jméno má v ukrajinštině stejně jako v češtině tři rody: mužský, ženský a střední. 

2) Každé podstatné jméno, kromě těch, která se užívají pouze v množném čísle, náleží k jednomu 

ze tří výše uvedených rodů. 

3) Podstatná jména užívaná pouze ve tvaru množného čísla rod nemají. 

4) Gramatický ROD A ČÍSLO podstatných jmen je vyjádřen KONCOVKOU SLOVA. 

 

PODSTATNÁ JMÉNA MOHOU BÝT 

1) MUŽSKÉHO rodu – typické zakončení na souhlásku:  

студéнт, стіл, викладáч, Івáн, зóшит, ліс, кущ, гриб, герóй, кінь;  

a také, zřídka, na  -О, -А/-Я (zpravidla se jedná o názvy osob, jména lidí a také názvy zvířat a 

ptáků): éка, папýга, собáка; 

2) ŽENSKÉHO rodu – typické zakončení -А/-Я:  

’ ;  

nevelké množství podstatných jmen ŽR má zakončení na souhlásku:  

зéлень, тінь, рáдість, річ, ніч; 

3) STŘEDNÍHO rodu – typické zakončení -О, -Е:  

пóле, мóре, стеблó, зернó, гóрло, скло, вікнó;  

řada podstatných jmen SR může mít zakončení na -А, -Я:  

 

 

POZOR! 

V názvech zvířat jmenný rod nemusí odrážet jejich pohlaví, ale musí být vyjádřen morfologicky: 

метéлик, орéл, лин – МR óна – ŽR. 

 

 

POZOR! 

1) Пíдпис, університéт, мéтод, факультéт, трамвáй, банк, прогнóз, гарáж, репортáж jsou 

v ukrajinštině MUŽSKÉHO RODU. 

2) Проблéма, систéма, телегрáма, дáта, модéль jsou v ukrajinštině RODU ŽENSKÉHO 

 

 

 

 

 

 



RO ZDĚ LEN Í   PO D ST ATN ÝCH   J M EN  N A  SK LO ŇO VAC Í   TY PY  

1) Rozdělení podstatných jměn na 4 skloňovací typy v ukrajinštině závisí na rodu a koncovkách. 

2) Některá podstatná jména v ukrajinštině mohou mít obojí rod (mužský nebo ženský) v závislosti 

na pohlaví nazývané osoby, např.:  

. 

Rod těchto podstatných jmen určujeme podle jejich vztahu k ostatním slovům ve větě: 

. 

3) Podstatná jména středního rodu IV. skloňovacího typu se liší od podstatných jmen středního rodu 

II. skloňovacího typu s analogickými koncovkami dvěma znaky: 

a) Podst. jm. stř. rodu IV. skloň. typu většinou označují mláďata (kromě nevelké skupiny podst. 

jmen na -М’Я); 

b) Při skloňování se v dané skupině podstatných jmen objevuje sufix -АТ/-ЯТ (u podstatných 

jmen na -М’Я je to sufix -ЕН): – – .  

4) Podstatná jména s koncovkami na -Й jsou vždy mužského rodu a patří do II. skloňovacího typu: 

О  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



відміна перша друга третя четверта 

рід з а к і н ч е н н я  

спільний -А, -Я 

 

 

 

 

------ ------ ------ 

жіночий -А, -Я 

 

 

 

 

 

 

 

------ -Ø 

мідь, 

сіль,  

 

------ 

чоловічий -А, -Я 

 

 

 

 

 

-Ø 

 

-О 

 

------ ------ 

подвійний -Е 

 

 

середній ------ -О, -Е 

 

 

-Я 

 

’Я 

 

 

------ -А, -Я 

+ суф. -АТ-/-ЯТ-, -ЕН- 

 

’Я 

 

 


